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LEDARE

Demokrati, en 
självklarhet?
I somras kom jag i kontakt 
med våra kyrkopolitiker, en 
kontakt som för min del inte 
slutade så lyckat. Jag hade 
sökt ett jobb som jag inte 
fick. 
Nu ska jag inte ägna dessa 
rader åt kyrkopolitik, men 
kontakten fick mig att 
fundera över det här med 
makt.

Enligt Nationalencyklopedin 
definieras makt (citatet är ett 
utdrag ur NE) så här: makt, 
inom ällsvetenskapen antingen 
handling, dvs. maktutövning, 
eller förmåga, dvs. maktresurser. 
Makt utövas direkt när en aktör 
A får en aktör B att handla enligt 
A:s vilja, även om handlingen 
strider mot B:s vilja eller 
intressen, men kan också utövas 
på indirekt väg. Grunden för A:
s förmåga att utöva makt utgörs 
av maktresurser, med vilka A kan 
belöna eller bestraffa B. 

Ordet makt kan vara negativt 
eller positivt. Om jag kan göra 
nytta med min makt, ja då är 
makt gott. Om jag däremot skapar 
något negativt eller försämrar för 
andra, då är makt något negativt. 
Men hur ska jag veta skillnaden? 
Hur vet jag att det som är min 
övertygelse leder till något bättre? 
Ja det kan jag knappast veta. Det 
är först i efterhand som jag kan 
bedöma vad som blev bra eller 
dåligt. Därför är det så viktigt 
att makthavare lyssnar lyhört på 
sina underlydande. För om man 
vill förändra till det bättre då 
måste man vara medveten om 
verkligheten, man måste vara 
medveten om hur andra har det. 

Om man bara utgår från sin egen 
horisont kommer man troligen att 
fatta beslut som inte blir bra. En 
sådan lyhördhet får man om man 
håller kontakten med dem man 
ska styra över. Vi läser eller hör 
ofta om politikerförakt. Det tror 
jag bottnar i att politikerna tror sig 
veta bäst och blivit så fartblinda 
av makten att de tappat känslan 
för hur vanligt folk har det.

Är då ”småfolket” helt maktlösa? 
Är det möjligt för den lilla 
människan att påverka beslut som 
rör henne? Ja, det tror jag. Jag 
har just läst en bok om upproren 
i Sverige på 1500-talet. Gustav 
Vasa var en hårdför regent med 
en maktapparat i sina händer. Inte 
ens han kunde handla precis som 
han ville, det uppstod uppror här 
och var i landet, Dalaupproret 
bara för att nämna ett. Upproren, 
eller ”bullren” som man sade 
slogs ner effektivt av krigsmakten 
och ordningen återställdes. Men 
trots det var makteliten lite mer 
försiktig efter upproren, det 
verkar som om man tog hänsyn 
till allmogen. Inte ens den mest 
fullkomliga maktapparat kan 
agera maktfullkomligt.

Snart är det val till riksdagen 
igen. Det känns som om vi är 
maktlösa, att vi inte kan påverka 
och att röstandet är meningslöst. 
Men det är det inte. Vi kan 
uttrycka vår vilja, vi har en 
medier som hjälper oss att höja 
våra röster. Så på valdagen den 
19 september, utnyttja rösträtten 
och gå till valurnan. Kom ihåg att 
vår demokrati har tagit lång tid 
på sig att utvecklas men den kan 
fort nedrustas. Ansvaret att vårda 
demokratin, den är allas. Ditt och 
mitt ansvar. Så, höj din röst för att 
påverka.

Ivar Sundström
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Bävern
Bävern, på latin Castor fiber, 
är en nygammal bekantskap i 
Sverige. Den utrotades i slutet 
av 1800-talet men har genom 
planteringar hittat hem igen och 
spritt sig längs bäckar och åar. 

Den är Europas största gnagare, 
med en längd av 75–100 cm och 
därtill en svans på 30–40 cm. 
Pälsen är mörkbrun och svansen 
är kal, mycket bred och platt och 
kan slås mot vattenytan som en 
ljudlig varningssignal. När den 
plaskar med svansen härs det 
ordentligt.

De lever i familjegrupper vid 
sjöar och vattendrag med lövskog 
på stränderna. Tillsammans 
konstruerar de dammar genom 
att dämma upp vattendragen 
med trädgrenar. I dammen 
bygger de också hyddor som kan 
höja sig 2 m över vattenytan. 
Under vintern stannar bävrarna 
huvudsakligen i hyddan, särskilt 
i kalla områden, och livnär sig då 
av bark från grenar och småträd 
som samlats in under hösten 
och lagrats under vattnet. En del 
bävrar bygger inte hyddor utan 
gräver sin bohåla i en strandbrink.

Bävrarnas dammbyggen gynnar 
en ekologisk mångfald genom att 
stora områden ovanför dämmet 
sätts under vatten så att det bildas 
stora träsk, rika på vattenväxter, 
insekter, fåglar och fiskar. Genom 
träsket anlägger bävrarna med 
hjälp av sina framtassar ett system 
av kanaler som de förflyttar 
sig längs, på väg till och från 

matställena. De föser också med 
sig flytande stockar längs dessa 
vattenvägar.

Bäver får jagas i Sverige. Jakten 
kan bedrivas som smygjakt 
eller från båt. Skott bör avlossas 
endast mot bäver som befinner 

sig uppe på land, mer än 2 m 
från vattnet. Risken är annars 
stor att bävern, också efter en 
god träff, faller eller kastar sig i 
vattnet. En annan vanlig jaktform 
är vakjakt, då jägaren inväntar 
djuret på den plats där det brukar 
gå upp ur vattnet. Bäver får jagas 
endast med kulvapen avsedda för 
patroner i lägst klass 2. Bäver kan 
också fångas i fällor, antingen 
i sådana som fångar djuret 
levande eller i dödande fällor, 
t.ex. slagfällor. Endast fällor 
typgodkända av Naturvårdsverket 
får användas. För fångst med 
slagfälla krävs särskild utbildning 
samt tillstånd av länsstyrelsen. 
Bäverskinnet är värdefullt, 
och köttet kan ätas. Förr var 
bävergället en viktig orsak till att 
bävern jagades. Det är en slags 
körtlar som bävern använder för 
att markera reviret med. Gället 
ansågs som en universalmedicin 
som botade allt. Eftersom det 
troddes vara så bra steg priset 
och bävrarna utrotades. Vi får 
hoppas att renhornet övertagit 
bävergällets magiska kraft.

Vi smyger en kväll längs 
Degerbäcken och lyckas faktiskt 
få se en bäver som simmar i 
vattnet. Bävrar är mycket skygga 
och vi är lite stolta att inte få höra 
smällen från den breda svansen.

Ivar Sundström
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Scrapbooking
Mari Sundberg gjorde det 
som många drömmer om, 
startade eget företag. På 
Ing-3 området har hon 
sin fina butik med allt du 
behöver för att skapa. 
  
Förklara för de som kanske 
inte vet vad scrapbooking 
är:
Scrapbooking handlar i huvudsak 
om att göra albumsidor där 
fotografier förenas med påtagliga 
minnen som är knutna till 
fototillfället. Minnena kan 
symboliseras av biljetter och 
personliga historier som vävs 
samman till kreativa sidor. Det 
handlar i mångt och mycket om 
att göra layout för personliga 
bilder, inkludera olika papper, 
gärna i en slags lager på lager 
- teknik. Och berätta en historia 

med hjälp av dekorationer och 
text. Det är något utöver ett 
vanligt fotoalbum.

Det bästa är att alla som vill 
kan ”scrappa”: gammal, ung, 
småbarnsförälder, singel, kvinna, 
man. Även du som tror att du 
saknar kreativitet kan sätta igång 
- det är lättare att ”scrappa” än 
många kanske tror. Det enda du 
behöver är några foton, en sax, 
lim, papper, penna och eventuellt 
några dekorationer. När du väl 
börjat ”scrappa” har du svårt att 
sluta!

Du har funnits med din butik 
på Ing-3 sedan hur länge?
Nu i augusti har jag två års 
jubileum
 

Du jobbade innan som 
lärare? Vad gjorde att du 
slutade?
Jag har jobbat i Bodens kommun 
i 32 år, både som förskollärare 
och mediepedagog, då utbildade 
jag personalen i data framför 
allt bildhantering. Jag slutade 
ofrivilligt, och såg då en 
möjlighet att satsa fullt ut på 
butiken.

Hur länge har du scrapat?
Jag har scrapat i drygt 5 år och 
nu har min hobby blivit mitt 
jobb. Det har blivit många 
album genom åren, speciellt om 
barnbarnen.
 
Vad är det bästa med att ha 
en scrapbutik?
Det är kontakten med kunderna 
som är det allra bästa. Det blir en 
personlig relation med var och 
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en. Det som också är positivt, är 
kursverksamheten.

Mitt barnbarn 7 år var med mig i 
butiken en eftermiddag, efter en 
stund frågade hon mig: Farmor, 
hur kan du veta vad alla heter? 
Det säger en hel del, tycker jag. 

Hur känns marknaden?
Jag tycker att det är på 
uppåtgående. Många nya kunder 
hittar till butiken. Fler och fler 
börjar scrapa. Det märks också på 
antalet anmälningar till kurserna.

Andra drömmar och/eller 
mål?
Drömmen vore att kunna åka till 
USA, scrapbookingens hemland. 
Höst och vår har de en stor 
CHA mässa, där alla nyheter 
presenteras. Där kan man också 
knyta kontakt med olika företag.

Det skulle också vara en 
upplevelse att se en scrapbooking 
butik i USA och deras utbud.
Kanske någon gång i framtiden 
att drömmen slår in. Ett mål 
som jag har, är att kunna hålla 

datakurser i bildbehandling, för 
att lära ut hur man kan bearbeta 
sina foton, som sedan kan 
användas i t.ex. scrapbookingen.

Text och bild: Dyveke Hedström.

Nyfiken!
Gå in på hemsidan och klicka på 
bildgalleriet, där finns en del av 
mina alster samlade. 

www.scraptime.se

Mari Sunberg i butiken.



 6

BLI
MEDLEM!
och se till att HEDENBLADET
kan leva vidare!
Vi behöver ditt stöd!
Tack alla ni företagare som stöder tidningen
med era annonser. Vi behöver ert stöd och
eftersom tidningen kostar ungefär 11.000:-/nr
behöver vi ännu fl er nya annonsörer.
Medlemsavgiften i Hedens byautvecklingsförening är 50:-/år för
enskild och 100:-/år för familj. Bankgironummer: 5244-7802.

Hedens byautvecklingsförenings styrelse

Hedens
byautveckling
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När vi vandrar runt i 
trädgården är vi nog inte 
medvetna om att många 
flygfän som vi ser är bin. Bin 
är sociala varelser som lever 
i en fascinerande värld och 
det är spännande att tränga 
ner lite i den världen.

De bin vi ser i trädgården är 
tambin som lever i samhällen. 
För sin överlevnad samlar bina 
honung och det är den honungen 
som biodlaren tar till vara.

I bisamhället finns det tre slags 
individer; drottningen, arbetsbin 
och drönare.
Drottningen är den enda fullt 
utvecklade honan och det är hon 
som lägger bisamhällets alla 
ägg. 3000 ägg per dygn sägs hon 
kunna lägga. Hon lämnar kupan 
en gång för att para sig. Parningen 
sker i luften och det är drönarna 
som är samhällets hannar. Tyvärr 
dör de drönare som parar sig med 
drottningen, deras könsorgan 
fastnar i henne och slits av. På 
hösten motas drönarna ut ur 
kupan, samhället har inte råd att 
föda dem under vintern.

Arbetsbina är honor med inte 
fullt utvecklade könsorgan. I 
en nödkatastrof kan ett arbetsbi 
lägga ägg som med rätt föda kan 
utvecklas till en ny drottning.

Nyfödda ungbin saknar 
flygförmåga och först efter ca 
3 veckor är t.ex. giftkörteln 
fullt utvecklad. I huvudsak 
kan man dela in biets liv i två 
perioder.  Den första perioden 
omfattar inomhusarbete med 
t.ex. cellputsning, matning av 
larver, packning av pollen, 
vaxbygge, renhållning av kupan, 
mottagning och behandling av 

nektar, värmereglering 
av samhället och 
vakttjänst vid flustret. 
Senare utför de 
utomhustjänst med 
uppgift att samla in 
bl.a. nektar, pollen och 
vatten. 

Binas arbetsuppgifter 
är delvis beroende 
på åldern, men 
flexibiliteten är 
ganska stor mellan 
de olika uppgifterna. 
Detta möjliggör en 
anpassning till de behov, som 
samhället för tillfället har. Om 
sommaren lever ett arbetsbi i 5-6 
veckor. De arbetsbin, som föds 
på eftersommaren och hösten, 
överlever vintern tillsammans 

med drottningen.

När bina svärmar har det blivit 
två drottningar i samhället. Då 
tar den gamla drottningen med 
hälften av samhället och flyger ut 
för att hitta ett nytt bo. Svärmen 

väntar medan spanare letar efter 
någonstans att bo.

Kanske har du sett att biodlaren 
sprutar rök på bina innan han 
öppnar kupan. Röken får bina att 
tro att det brinner skogsbrand. Då 
äter de sig mätta på honung för att 
ha något i magen ifall det gamla 
boet skulle brinna upp. Och när 
de är mätta, då är de snälla och 
sticks inte.

Kanske undrar du vad bina lever 
av under vintern när biodlaren tar 
honungen från kupan. Jo odlaren 
ger bina en sockervattenlösning i 
stället, och den lever de av.

Mycket mer kan sägas om bin 
och biodling. Den som ägnar sig 
åt bin blir nog aldrig färdig med 
denna hobby. Resultatet blir i alla 
fall en god och nyttig sötsak.

Ivar Sundström

Om du hör nåt i luften
som surrar...
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Bodens Södra Socialdemokratiska förening verkar bla. för att: 

- Hedens skola blir en årskurs 1 till 9 skola.

- vattenkvalitén i Vittjärvsträsket och Hedavan förbättras

- skotertrafik skall bli tillåtet över Vittjärvs kraftstation

- fisken skall kunna vandra upp längs Lule älv.

Södra socialdemokraternas rmanifestation för skotertrafik över Vittjärvs kraftstation

Bokning av Hedgården
Bernt & Birgitta Lundström

Tel: 0921-650 62
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Hedenbladet har besökt en 
förskola i Hamptjärnmoran 
och den dagen var det 
gårdsfest. Tyvärr regnade 
det hela tiden vi var där 
men vad gör det när man 
har roligt och brandbilen 
dessutom kommer .

När vi kommer in på förskolan 
möts vi av pedagogerna som är 
klädda som rockstjärnor. Vi har 
precis missat deras framträdande 
för barnen och deras anhöriga. 
Barnen tycker om att lyssna på 
musik.

På förskolan finns plats för 34 
barn som är i åldrarna 1 – 6 år 
och sex heltidsanställda som 
alla är förskollärare. I köket 
finns en kokerska som lagar all 
mat. Nu finns det dessutom en 
praktikant, denna gång en kille. 
Carina Vågstedt berättar för oss 
hur förskolan är organiserad. 
Förskolan är öppet mellan 06.00 
– 17.00 

Vi träffar även rektorn för 
området som heter Bettan 
Larsson, hon jobbar inte på plats 
på förskolan men berättar att allt 
fungerar eftersom personalen 
är kompetent. Hon är chef för 
45 förskollärare spridda på 
förskolor i Trångfors, Hampis och 
särskolan. 

Förskolan jobbar utifrån 
influenser av regio emilia med 
lokala arbetsplaner och språk 
och rörelser på ett lustfyllt 
sätt. Man jobbar också utifrån 
barnens intressen och läser 
mycket.  De är ute så mycket 
som möjligt och på vintern har de 

årligen en skidtävling som heter 
”Hampisrännet”

Det finns flera pågående projekt 
som vi tittade på bl a genus och 
matte. På enkla och roliga sätt 
genomför de dessa viktiga projekt 
genom lek, t ex att leka affär, dela 
på saker, se likheter och olikheter. 

Hållbar utveckling är ett projekt 
som pågår i hela kommunen. På 
denna förskola jobbar man med 
kretslopp som innebär att man bl 
a sopsorterar, och så har man gjort 
en naturruta. 

Något som också är viktigt 
är mat och hälsa. Barnen äter 
mycket frukt och grönsaker och 
personalen äter tillsammans med 
barnen. 

Barnen får även jobba med 
teckenspråk. Pedagogerna kan 
teckenspråk och lär barnen 
på enkla och roliga sätt, detta 
är även ett sätt att främja 
språkutvecklingen. 

Gårdsfest på förskolan

Rektor Bettan Larsson

Agneta Nilsson, förskollärare.

Förskolebarnen väntar ivrigt på var sin brandhjälm.
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Det finns många rum på 
förskolan och detta gör att 
personalen kan dela barnen i olika 
grupper utifrån intresse. Ute är 
det en mycket fin miljö som gör 
att det är kul att göra olika saker. 

Just denna dag när det regnar är 
många barn inne och leker i olika 
rum. En del är ute och gör det 
som är roligast av allt, nämligen 
att hoppa i vattenpölar. Mitt i 
allt kommer brandbilen och då 
glömmer alla barn vad de hållit på 
med. 

Vi tackar för att vi fick komma och 
få en inblick vad man gör på en 
förskola. 

Text: Anita Wikström & Britt-Inger 
Pettersson
Bild: Lennart Wikström

Matte projektet engagerar Emil, Olivia, Nova och Linus.

Emma.
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Ett ovanligt parti
för vanliga människor
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  Gunnar Halin, Maria Selin Fjällström, Anders Pettersson och Annika Berglund  

  Vi vill göra Boden 
tryggare, mänskligare  
och attraktivare !               
Genom att bland annat:

• Införa kommunalt vårdnadsbidrag som ett komplement 
       till nuvarande barnomsorg

• Utveckla öppna förskolan till familjecentral
• Anställa skolvärdar/värdinnor i alla skolor
• Arbeta för en bättre kvalitet på skolmaten 
• Införa avgiftsfria pedagogiska skolluncher för lärare
• Införa en värdighetsgaranti där kvalitén på vården och 

       omsorgen blir tydlig
• Verka för byggande av trygghetsboende för äldre
• Förbättra kvalitén på maten till äldreboenden och hemtjänst
• Verka för att Boden blir en ”klimatsmart” kommun
• Ersätta nuvarande taxa i lokaltrafiken, bland annat införa ett årskort
• Förbättra tillgängligheten för de med funktionsnedsättning

www.boden.kristdemokraterna.se          
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Den 16 juli samlades ett gäng 
bilentusiaster för att gör upp 
om vem som har den snabbaste 
kärran på 402m. Långväga gäster 
från Piteå och Älvsbyn hade fått 
höra på Internet och via kompisar 
att det var på gång en inofficiell 
tävling på Hedenbasen.

Som vanligt samlade streetracet 
förutom ca ett knappa 20-tal 
ekipage även ett hundratal 
åskådare under kvällen fram mot 
småtimmarna.

2- och 4-hjulsdrivna bilar som 
var trimmade i större och mindre 
grad gjorde upp om vem som 

skulle ta hem segern. Men som 
i alla inofficiella sammanhang 
var det svår att säga om det till 
slut var Johan Olofsson från N 
Bredåker med sin potenta BMW 
som gick segrande ur striden? 
Johan har goda anor av sin far, 
Eive Nilsson som kört rally och 
säkert kunnat ge några goda 
råd på vägen. Nu vill Johan och 
fästmön Terese sälja bilen för att 
köpa en Camaro som kommer 
att bli nästa projekt. Då kommer 
också Terese att kunna köra den 
till och från arbetet. Till vardags 
jobbar Johan som bilmekaniker 
och håller bla. på med 
handikappanpassning av fordon.

STREETRACE
PÅ HEDENBASEN

Johan Olofsson från N Bredåker, här 
med Terese Forsell var det mest potenta 
ekipaget med sin BMW på 890 hp.  
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Johan Häger med sin Dodge Viper äger en 
biltillbehörsfirma, som ni kan besöka på carfashion.nu. 
Han har importerat bilen från Florida 2007. Priset för 
en bil i det här skicket får man för ca 450 000 kr prutat 
och klart. Hur det gick på racet? Det gick bra och han 
hamnade bland de främsta.

Jens Bergman från Älvsbyn var på besök för 
första gången i Heden och ställde upp med 
sin nybesiktade högerstyrda 4-hjulsdrivna 
Mitsubishi. Bilen var försedd med nya kolvar, 
stakar, kamaxel och större turbo. Med ca 400 
hp uppskattade Jens att den klarar av 100 km/
tim på strax under 4 sek.

Efter själva streetracet startade 
tävlingen om den häftigaste 
burnouten. Segrande ur den 
striden gick Simon Eriksson 
med sin BMW 528 som var 
utrustad med en V8 från en 
740. Som slutlig puplikfavorit 
gjorde Rickard Fallberg ett 
ordentligt arbetsskift med 
sin Opel.  Båda backdäcken 
lyckades han slutligen slita ut så 
mycket att de small i hela nejden 
och till publikens förtjusning. 
Passagerarna Jenny och Josefin 
fick sig en riktig åktur i däckröken 
som de sent kommer att glömma.

Det enda tråkiga är all 
nedskräpning. Burkar och flaskor 
slängs ut i det gröna vid sidan 
av asfaltbanan. Hedenbasen 
måste få förbli en oas för 
motorintresserade ungdomar utan 
inblandning av samhället såsom 
poliser, markägare med förbud 
etc. Men för att det skall kunna 
förbli på det fria sätt som det är 
nu, krävs att alla tar sitt ansvar för 
att inte skräpa ner.

Text och bild Harry Hannu

Opel Kadett med Volvo B20 motor på 120 hp 
klarar galant att spränga 2 däck

Warsteiner replican som vann Streetracet tror 
jag. Motståndaren Simon Eriksson vann i alla 
fall burnout tävlingen.

Johan Olofssons BMW är ett fantastiskt 
bygge som är till salu. En Camaro från 67 
blir nästa projekt.



 16

Det är inte bara kärleken 
till djuren som driver Mats 
och Åsa till att utöka och 
utveckla sin bondgård. 

Hedenbladet har tidigare 
besökt familjen Karlssons gård 
på Grönland för reportage 
och vill nu åter visa vilken 
utveckling som kan ske om 
man är tillräckligt driftig. 
Utvecklingen kan ibland även 
vara ett ”måste” som i detta fall 
då paret har söner som behöver 
arbete. Som arbetsmarknaden 
ser ut i dag så finns det inte så 
mycket arbete att få här i bygden 
så för att hålla hela familjen 
sysselsatt valde Karlssons att 
utöka sin verksamhet. Dessutom 
ökar de även arbetstillfällen för 
andra företag vilka de anställt 
för byggnation av den nya 
ladugården. De försöker också att 

i möjligaste mån använda byns 
egna företag för att hålla bygden 
levande. 

Paret kom till Heden från 
Småland 1992, att de kom just 
till Heden var bara slumpen. 
Mats fastnade för stället och 
bestämde sig för det. Åsa hade 
inte ens sett stället. Mats hade 
hört henne säga att det i Norrland 
bara fanns myrmark. De säger 
att de aldrig har ångrat att de 
valde just vår bygd, för under de 
år som gått så har byborna bara 
visat välvilja och förståelse för 
deras arbete med djur, dynga och 
långsamgående fordon. Byborna 
förstår att bönderna håller 
landskapet öppet och levande. 
Utan bönderna skulle markerna 
växa igen. Här verkar det heller 
inte existera någon jantelag säger 
Mats.  

Vi träffar på två av Karlssons 
anställda när vi kliver in i 
ladugården. Siri Enbom från 
Älvsbyn som arbetat här i två 
månader. Siri har haft egen 
ladugård i mindre skala tidigare 
och har även arbetat på en annan 
gård i tio år innan hon började hos 
Karlssons. Hon trivs med jobbet 
med djur och säger att det inte 
finns något bättre arbete. Trots 
att det hos Karlssons är många 
djur så säger Siri att varje individ 
har en personlighet som hon lär 
sig känna igen. Hans Tanderup 
kom till Karlssons 2007. Han har 
flyttat från Danmark till Boden 
eftersom han förälskade sig i en 
kvinna från Sävast. Han är både 
snickare, lantarbetare och alltiallo 
och är därför en bra resurs för 
Karlssons.

Utveckling och arbetstillfällen
på Grönland

Grönland.
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I ladugården kommer och går korna 
som de vill. De har frigång och kan gå 
ut och in som de behagar. De går själv 
till en borste när de känner för att bli 
borstad och de går även på egen hand till 
mjölkroboten när juvret är stint. Karlssons 
har fyra robotar i ladugården. Siri berättar 
att det finns kor som springer fram och 
tillbaka till mjölkmaskinen flera gånger 
då de vet att där vankas kraftfoder men 
datorerna känner av hur många gånger 
just den kon har varit i mjölkmaskinen 
och kossan skickas iväg därifrån. Korna 
mjölkas tre gånger om dagen och ger 
ungefär 4,5 kubikliter mjölk per dag. 

På gården har Karlssons idag 400 djur 
varav 160 är mjölkkor. Tanken är att 
i framtiden ha 300 mjölkkor och lika 
många ungdjur. Till det behövs mycket 
foder. Mats berättar att de arrenderar 
350 hektar åkermark från Degerbäcken 
och till Bensbyn på dessa odlar de gräs. 
Kraftfoder måste de köpa. Vi frågar Mats 
och Åsa om man hinner med någonting 
annat. Mats berättar att de i sommar varit 
på semester med husbil och då har de varit 
och tittat på kor. Är det semester frågar 
vi oss? Mats säger att det är ett kall att 
vara bonde man måste leva för det, för 
att det ska fungera annars blir det till en 
belastning.

Text: Månica Brännström, Britt- Inger Pettersson
Foto: Mats Karlsson

Kalvarnas krypin.

Bild tagen i den nya ladugården.
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Avtackning av Peder i strålande väder. 

God mat och dryck i glatt sällskap

Peder fick ta emot fina presenter från föreningen.

Ett knivset i hög klass.
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REDAKTION OCH ANNONSPRISER
Ansvarig utgivare: Månica Brännström. Tidningsredaktör: Niklas Persson. Adress: Hedgården, Smaragdvägen 58, 961 46 Boden. Bankgironummer: 5244 -7802
E-post: och websida: hedensby@spray.se, www.bodenonline.com/heden. Redaktion: Niklas Persson (070-6627221), Månica Brännström (65933),A
nita Wikström, (65084), Ragnar Nyström (65589), Britt-Inger Pettersson (65003), Harry Hannu (65838).
Upplaga: 1100 ex. Utdelas gratis till hushållen i Heden, Hamptjärnmoran, Hedsvedjan, Trångfors, Framnäs, Kusön, Bodforsen, Mjedsjön, Övre Heden och
Slumpberget.
Annonsbokning: 651 15, hedensby@spray.se.
Tryckeri: Björns tryckeri i Boden. Utgivningsplan: Fyra gånger per år.

ANNONSPRISER:
Storlek  Pris enstaka annons  Ideella föreningar utan vinstsyfte  Pris för fyra annonser
1/1  1600:-   1200:-    6000:-
1/2  1000:-   700:-    3500:-
1/4  600:-   500:-    2000:-
Baksida  3500:-

Byautvecklingsföreningen förbehåller sig rätten att avgöra om ett bidrag som insänts skall bedömas som artikel eller annons och meddela författaren sitt beslut
före tryckning. Föreningen förbehåller sig också rätten att göra justeringar i de bidrag som lämnas in till tidningen. För företag eller verksamhet som bedrivs i
vinssyfte gäller följande: Eftersom tidningen är registrerad som periodiskt utgiven tidskrift utan vinstsyfte och utgiven av ideell förening kommer ingen moms att
redovisas eller faktureras.

Korkskruv kan vara bra att ha.

Här löses teknikens under samtidigt 
som historierna avlöser varann.

En och annan historia berättades under kvällen.

Godaste kaffet bjöds på efter maten.




